
"Mãsurile fiscale influenþeazã,
indirect, activitatea de evaluare"

(Interviu cu Adrian Vascu, senior partner Veridio)

l Vascu: "Nu existã, nicãieri în
lume, o moralitate a taxelor"

Reporter: Ce impact vor avea
modificãrile Codului Fiscal din acest
an asupra mediului de afaceri?

Adrian Vascu: Dacã ne referim la
modificãrile de cod fiscal propuse
în campania electoralã ºi care au
început sã fie aplicate, este dificil
de estimat impactul, þinând seama
de urmãtoarele aspecte:

ü Aplicarea mãsurilor s-a su-
prapus peste miºcãrile sociale de
amploare, care au mutat în plan se-
cundar atât mãsurile economice,
cât ºi modul în care vor fi influenþa-
te diverse ramuri economice;

ü Sursele de acoperire a chel-
tuielilor bugetare nu sunt identifi-
cate cu claritate;

ü Proiectul de buget aprobat
de Parlament prevede o creºtere a
veniturilor care depãºeºte majori-
tatea prognozelor realizate de cã-
tre instituþiile financiare.

Este de dorit cã eternul slogan cu
relaxarea fiscalã care poate aduce
venituri suplimentare la buget sã
se activeze odatã ºi-odatã. De
exemplu, nu este exclus ca impozi-
tul pe microîntreprinderi sã stimu-
leze atât crearea de noi companii ºi
locuri de muncã, cât ºi readucerea
pe profit a unor firme care se aflau
pe pierderi.

În acelaºi timp, dacã mãsurile
anunþate vor fi suportate din alte
creºteri de impozite ºi taxe (vezi

neanunþata eliminare a plafonului
celor 5 salarii la calculul asigurãri-
lor sociale sau creºterea salariului
minim, care pune presiune pe unii
angajatori), atunci se vor crea dez-
echilibre care vor fi în dauna evolu-
þiei mediului economic. Altfel spus,
suntem "pe muchie". Totul va de-
pinde dacã mediul economic va fi
lãsat sã funcþioneze fãrã turbulen-
þe ºi cu mãsuri fiscale transparente,
rezonabile ºi predictibile.

Reporter: Care sunt cele mai im-
portante modificãri fiscale cu efec-
te asupra pieþei constructiior ºi
imobilialelor?

Adrian Vascu: Cred cã o modifi-
care importantã o reprezintã elimi-
narea impozitului pe tranzacþiile
imobiliare pânã la 400.000 de lei.
Dar singurã nu este suficientã.
Dacã va fi asigurat în continuare
accesul la sursele de finanþare pen-
tru achiziþia locuinþelor, acest be-
neficiu se va concretiza. Creºterea
salariului minim s-ar putea sã aibã
un efect asupra costului forþei de
muncã în construcþii, ceea ce s-ar
putea sã influenþeze costurile de
construcþie.

Reporter: Care va fi impactul eli-
minãrii taxei pe construcþii specia-
le? Cât de oportunã a fost introdu-
cerea acestei taxe?

Adrian Vascu: Calculul se poate
face foarte simplu. Taxa pe stâlp a
reprezentat un procent din valoa-
rea de inventar a construcþiilor
speciale din patrimoniul companii-

lor. S-a putut cunatifica aportul
acesteia, astfel încât se poate ºti fo-
arte clar la ce venituri la buget s-a
renunþat. Oportunitatea unei taxe
este dificil de precizat. Nu existã,
nicãieri în lume, o moralitate a ta-
xelor. Fiecare guvern, cãutând sur-
se de finanþare, poate introduce fel
de fel de taxe. În cazul taxei pe
stâlp, ea a afectat companiile cu in-
frastructurã mare în zona construc-
þiilor speciale (firme din domeniul
energetic, producþie ºi comerciali-
zare de carburanþi etc).

Reporter: Segmentul evaluatorilor
ºi activitatea acestora este afectatã

de noile mãsuri fiscale ºi în ce fel?

Adrian Vascu: Activitatea eva-
luatorilor depinde decisiv de acti-
vitatea economicã. Atunci când
bãncile dau credite ºi are cine se
împrumuta, când companiile se
dezvoltã (fuzioneazã, se divizeazã),
au loc tranzacþii de active ºi acþi-
uni, piaþa este una activã ºi evalua-
torii au de lucru. Din aceastã pers-
pectivã, mãsurile fiscale influenþea-
zã, indirect, activitatea de evalua-
re. Din perspectiva impozitelor pe
microîntreprinderi, ºi evaluatorii,
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Activitatea evaluatorilor depinde decisiv de activitatea economicã, ne-a

spus Adrian Vascu, senior partner în cadrul companiei de evaluare Veridio.
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ca celelalte profesii liberale, sunt
avantajaþi de creºterea pragului de la
100.000 de euro la 500.000 de euro.

Reporter: Cum apreciaþi mãsuri-
le fiscale care sunt în vigoare pen-
tru companiile româneºti compa-
rativ cu modul în care sunt taxate
societãþile comerciale cu capital
strãin?

Adrian Vascu: Nu existã o sepa-
rare certã între mãsurile fiscale
aplicate companiilor româneºti
versus mãsurile aplicate companii-
lor cu capital strãin înregistrate în
România. Domeniul care va trebui
urmãrit cu atenþie este cel al preþu-
rilor de transfer, astfel încât tran-
zacþiile între companiile din acelaºi
grup, aflate atât ambele în Rom-
ânia, cât ºi una în România ºi cele-
lalte în afara þãrii, sã fie realizate în
condiþii de "market value".

Reporter: Ce crezi cã ar trebui fã-
cut pentru reducerea evaziunii ºi
creºterea gradului de colectare a
impozitelor?

Adrian Vascu: La aceastã între-
bare rãspunsul seamãnã cu afirma-
þia "Este mai bine sã fii tânãr ºi sã-
nãtos, decât bãtrân ºi bolnav". S-au
dat o mulþime de soluþii teoretice
la aceastã întrebare, atât în Româ-
nia, cât ºi în lume. Cu toate aces-
tea, nivelul evaziunii fiscale sau a

economiilor negre ºi gri nu s-a re-
dus niciunde la zero. Cred cã este
nevoie de o creºtere a nivelului de
conºtienþã generalã, coroborat cu
reducerea percepþiilor de inechita-
te ºi de furt. Cu o clasã politicã
educatã politic, cu o ierarhie corec-
tã a valorilor în societate, cu legi
revizuite clare ºi necontradictorii ºi
cu o separare corectã a puterilor în

stat care sã nu permitã niciun soi
de abuzuri vom putea spera la
efecte benefice, printre care sã se
afle ºi reducerea evaziunii fiscale.
Pare utopic? ªi totuºi, este mai
bine sã fii tânãr ºi sãnãtos, decât
bãtrân ºi bolnav.

Reporter: Care sunt problemele
din domeniul evaluãrilor ºi cum
credeþi cã pot fi rezolvate acestea?

Adrian Vascu: Nu pot spune cã
existã probleme în domeniul eva-
luãrilor, altele decât nevoile de
evoluþie ale unei profesii tinere
care trebuie sã þinã pasul cu evolu-
þiile economice globale, regionale
ºi naþionale. Astfel, un obiectiv l-ar
reprezenta înþelegerea profundã a
acestei activitãþi de cãtre toþi acto-
rii din societate care o utilizeazã.
Mã refer la antreprenori, directori
financiari, domeniul justiþiei, siste-
mul bancar etc. În acest sens, un
nivel mai ridicat de educare speci-
ficã ar conduce la reducerea inter-
pretãrilor subiective a rezultatelor
evaluãrii ºi la evitarea utilizãrii ero-
nate a acestora. Uneori cu niºte
consecinþe foarte grave. Trebuie sã
se reþinã foarte clar douã lucruri:

Valoarea unui bun estimatã la
aceeaºi datã a evaluãrii, în aceiaºi
termeni de referinþã ai evaluãrii, nu
poate sã difere cu oricât, în funcþie
de beneficiar. Aceastã valoare tre-
buie sã se situeze într-un interval
rezonabil.

Rezultatul evaluãrii nu este o ci-
frã exactã, tocmai datoritã specifi-
cului activitãþii de evaluare. Prin
urmare, dupã pãrerea mea, astãzi,
în România, un interval de pânã la
20% între rezultatul a douã evaluã-
ri este conform cu standardele de
evaluare în vigoare.

Reporter: Mulþumesc!
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